



**ခွဲအုပ်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ**

**လီၢ်ခၢၣ်သး**

**ကီၢ်သူလုၤ**

[www.knuhq.org](http://www.knuhq.org)

**ကညီဒီကလုာ်တၢ်ပၢ်ဆၢပဲၤထီၣ်(၇၆)နံၣ်အမုၢ်နံၤ  
ခွဲအုပ်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ,ကရၢခိၣ်ပဒိၣ်စီၤကွၢ်ထူၣ်အတၢ်ကတိၤ**

နံၤသီ-ကညီနံၣ် ၂၇၆၄နံၣ်,လါထုကုာ်ထီၣ်(၃)သီ  
ခရံၣ်နံၣ် ၂၀၂၅နံၣ်,လါယနူၤအါရံၣ်(၃၁)သီ

**ပပုၤကညီကလုာ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သုၤ**

**ပုၤအဲၣ်ကလုာ်ပၢ်ဆၢတၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သုၤ,**

တနံၤအံၤမ့ၢ် ကညီဒီကလုာ်တၢ်ပၢ်ဆၢ ပဲၤထီၣ်(၇၆)နံၣ် အမုၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ.ဖဲကညီတၢ်ပၢ်ဆၢ ပဲၤထီၣ် (၇၆)နံၣ်မုၢ်နံၤအံၤ,ယဟ့ၣ်ထီၣ် တၢ်ယုးယိၣ်ဆူ ကညီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်, သိၣ်န့ၣ်,ပပုၤကလုာ် ယုာ်ဒီး ထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်ခဲလၢာ်လၢဟ့ၣ်လီၤအသးသမူ,သ့ၣ်ထံ,က့ၢ်ဂီၤ,ဂံၢ်ဘါဒီးတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ဂဲၤလီၢ် ဒီတကတီၢ်ညါအပူၤန့ၣ်လီၤ.ယစံးဘျးဘၣ် ပပုၤကညီကလုာ်ဒီးထံဖိကီၢ်ဖိ ကမုၢ်ခဲလၢာ်လၢ အဆၢထၢၣ်ဂၢ်ဂၢ် ကျၢၤကျၢၤလၢ အသနၢၣ် န့ၣ်ဝဲဝဲတၢ်ဂဲၤလီၢ်အဆၢကတီၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.ယဆၢဂ့ၤဆၢဝါဘၣ်ကတီၢ်အံၤပပုၤကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်,သိၣ်န့ၣ်,ထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်ခဲလၢာ်လၢအန့ၣ်လီၤဆူတၢ်ဂဲၤလီၢ်အပူၤအံၤတဖၣ်ကပူၤဖျးဒီးတၢ်တတၢ်တနါကိးအက့ၢ်အဂီၤဒဲး,အိၣ်လၢပဲၤဒီးပုၤကလုာ်သးသဟီၣ်,တၢ်သးခုတလုၢ်,အိၣ်ဒီးသးလၢကမၤန့ၢ်တၢ်သပုၤကတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ယတၢ်ဆၢဂ့ၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စံၣ်စီၤတဲၤစီၤ အတၢ်လဲၤခိဖျိဒီးတၢ်အိၣ်မူ အတၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ် မဲာ်တဖၣ် အဖိခိၣ် ကညီကလုာ်တဖၣ် ဒ်သိးကအိၣ်မူဘၣ်ဝဲဒ်ပုၤတကလုာ်ဒီးအတၢ်အိၣ်မူအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်ဂဲၤလီၢ်ဝဲဒ်လၢတၢ်ကုၣ်သ့ဒီးကျဲအကလုာ်ကလုာ်လၢ အတအိၣ်ဒီးတၢ်အုၣ်ကီၤသး ဖိးသဲစး နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.တုၤမ့ၢ် ပုၤကညီကလုာ်တဖၣ် ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲစီၤတၢ်ကုၣ်ဘၣ်ကုၣ်သ့တဖၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ်ထီၣ်ဝဲဒ်လၢ ဒ်ပုၤတကလုာ်အသိးအိၣ်မူဒီးတၢ်အိၣ်မူလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်ဝဲကန့ၢ်အဂီၢ် ကဘၣ်အိၣ်ဒီးအဟီၣ်ကဝီၤလီၤဆီ,အထံအကီၢ်လၢ ကအိၣ်ဆိးဒီးပၤဆုၢရံၣ်ကျဲအဘျၢၣ် အတီၢ်ဒဲးဝဲဒ်အတၢ်ဘၣ်သးအသိး,ကဘၣ်အိၣ်ဒီးပုၤကလုာ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်,အိၣ်ဒီးတၢ် သဘျ့,တၢ်ထဲသိး တုၤသိး,တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၤလီၤသးခွဲးယၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်အုၣ်ကီၤသးဖိးသဲစးအလၢအပဲၤဖဲကီၢ်တဘျၢၣ်လၢအအိၣ်ဝဲဆိးဝဲအပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤလၢပဲၤ ပုၤကလုာ် အတၢ်မုၢ်လၢ တၢ်ကွၢ်စိအဂီၢ် ကညီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ် ကရၢကရိထီၣ်ဝဲ ကညီကလုာ်အတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်ဒီး**ကညီဒီကလုာ်ကရၢ(Karen National Association-KNA)**မ့ၢ်ကရၢလၢအဆိကတၢ်လၢတၢ်ကရၢကရိထီၣ်အီၤဖဲ (၁၈၈၁)နံၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ဖဲန့ၣ် ကညီကလုာ် အတၢ်သူၣ်ဆူၣ်သးဂဲၤ လၢ ကညီကလုာ်ဂ့ၢ်ဝီယုာ်ဒီးကညီကလုာ်တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၣ် ဆူၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်ကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ.ကညီကလုာ်အတၢ်ကရၢကရိတဖၣ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲ တကရၢဘၣ်တကရၢန့ၣ်လီၤ. ကညီကလုာ် အတၢ်ဂဲၤလီၢ် အသဟီၣ် ကဆူၣ်ထီၣ်ဝဲဆူညါအဂီၢ်, ဖဲ ၁၉၄၇နံၣ်, လါဖုၤတြုၤအါရံၣ်(၅)သီန့ၣ်, ကညီဒီကလုာ် ခိၣ်န့ၢ်လၢ ကီၢ်ဒီတဘျၢၣ် အခၢၣ်စးတဖၣ်,

အိတ်ဖိုင်ဒီး ဟ်ဖိုင်ကုၤဝဲ ကညီကလုာ် အတၢ်ကရၢကရီ လွံာ်ကရၢလၢ အအိတ်ဖဲန့ၣ်အဆၢကတီၢ် တဖၣ် ဆူ ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီကလုာ်စၢဖိုင်ကရၢ(KNU)လၢ ကဆၢထၢၣ်ခၢၣ်စး, ရိၣ်ဖိုင်ဒီးတီခိၣ်ရိၣ်ဖဲဝဲဒၣ် ကညီကလုာ် အတၢ်ဂဲၤလိာ်လၢတၢ်ကမၤလၢပုၤပုၤကညီကလုာ်ထံၣ်ကီၢ်သးတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိဒီးတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်တၢ်ကရၢကရီထီၣ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤမူဒါအသိးခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီကလုာ်စၢဖိုင်ကရၢတီခိၣ်ရိၣ်ဖဲဒီးဂဲၤလိာ်ဝဲ လၢထံၣ်ကီၢ်သး ဒီးတၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ် အကျဲန့ၣ်လီၤ.ဝဲ(၁၉၄၈) လၢဖူၤတြူၤ အါရံၤ(၁၁)သီ အနံၤန့ၣ် တၢ်ဟ်ဖျါထီၣ်, ညီ ဒီကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီနီၢ်နီၢ်အဂီၢ်, ကညီကလုာ်လၢထံၣ်ကီၢ်ဒီတဘျီ အိတ်ဖိုင်ဒီးတၢ်ဟ်ဖျါထီၣ် ကညီဖိ အတၢ်ဘၣ်သး လၢအမ့ၢ်ဝဲ, (၁)ဟ့ၣ်ကညီကီၢ်တဘျီယီ(၂)ကညီတဘးပယီၤတဘးဒုးန့ၣ်တဘျီယီ(၃)ကလုာ်တၢ်သဘံၣ်ဘုၣ်ပတသး လီ(၄)ထံၣ်လီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်ဒုးပတသးလီဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အအံၤမ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်မိၣ်ပုၤလၢကညီကလုာ်မိၣ်န့ၣ်သးလီဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်, ပုၤပုၤတၢ် ပယီၤ ကလုာ်ဒိၣ်စိ သန့ဖိတဖၣ် တတူၢ်လိာ်ဒီးကျဲၤဘၣ်လိာ်ဝဲ ကညီကလုာ် အတၢ်ယုၣ်ထီၣ် ဘၣ်. အခိၣ်တလိာ်, ဝဲၤအၢဝဲၤသီဝဲဒၣ် ကညီကလုာ်ဒီးစူးကါဝဲ စုကဝဲဒီးတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကး အကျဲတဖၣ်ဒီး ဒုးအိၣ် ထီၣ်ဝဲတၢ်သဘံၣ်ဘုၣ်အယီ, လၢခံကတၢ် ဝဲၤဝဲၤလၢယန့ၣ်အါရံၣ်(၃၁)သီအနံၤ, လၢတၢ်ဒီတဖၣ်လီၤက့ၤ ကညီထံၣ်ကီၢ် သးအတၢ်အိၣ်ဆၢထၢၣ်ဒီးတၢ်ကမၤလၢပုၤကညီဒီကလုာ်ထံၣ်ကီၢ်သးအတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီအဂီၢ်, ကညီကလုာ် တဖၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤဝဲဆူစုကဝဲၤတၢ်ဒုးပၢ်ဆၢအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီကလုာ်စၢဖိုင်ကရၢတီခိၣ်ရိၣ်ဖဲဒၣ် ကညီကလုာ်တၢ်ဒုးပၢ်ဆၢအတၢ်ဂဲၤလိာ်အံၤပုၤထီၣ် ဝဲ(၇၆)န့ၣ်လံၤန့ၣ်လီၤ. ကညီတၢ်ပၢ်ဆၢတဒီးန့ၣ်ဘၣ်ကညီကလုာ်ထံၣ်ကီၢ်သးအတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီလၢ အအိတ်ဖိုင်ဒီးထံၣ်ကီၢ် သးဒီးသးစးအတၢ်အုၣ်ကီၤသး အလၢအပုၤဒီးဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် ခိဖျိလၢကညီကလုာ် အတၢ်ဟ်ဖိုင်မၤသကိးတၢ်လၢ အသန့ၣ်ဒၣ်ဝဲစုၣ်စုၣ် အယီကညီတၢ်ပၢ်ဆၢ အိၣ်ဆၢထၢၣ်ဝဲဂၢ်ဂၢ်ကျၢၤကျၢၤ ဒီးဂဲၤလိာ် တၢ်တုၤမုာ်မဆါ တနံၤအံၤ န့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ယီ ခိဖျိပပုၤကလုာ် မိၣ်ပၢ်ဖဲတဖၣ် အတၢ်ဟ်ဒိၣ်, ကျဲးစးကတီၤ, ကၢၤယၢ်ပပုၤကလုာ် အက့ၢ်အဂီၢ် တဖၣ်လၢအသန့ၣ်ဒၣ်ဝဲစုၣ်စုၣ် ဒီးဟ့ၣ်သါ လီၤစၢၤဝဲဆူ ဖိလံၤတစိၤဘၣ်တစိၤအယီ ပအိၣ်မုၢ် ပုၤကလုာ် တကလုာ် အသိးတုၤမုာ်မဆါတနံၤအံၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီကလုာ် စုကဝဲၤ တၢ်ဒုးပၢ်ဆၢ တၢ်ဂဲၤလိာ် (၇၆)န့ၣ် အတီၢ်ပူၤ, ခိဖျိလၢ န့ၣ်ဒါ အတၢ်ခဲၣ်သုခဲၣ်ဂီၤ အယီ မ့ၢ်ဂ့ၤ, ခိဖျိကရၢတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်ဖဲအပူၤ, ထံၣ်ကီၢ်သး တၢ်တူၢ်ခိၣ်ဟ်သး ဒီးတၢ်အိၣ်ဆၢထၢၣ်, ထံၣ်ကီၢ်သး တၢ်ထံၣ် ဒီး အတၢ်လဲၤကျဲတဖၣ် တဒ်သိးလိာ်သး အယီမ့ၢ်ဂ့ၤ, ကရၢဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်ခဲၣ် လဲၤခိဖျိဘၣ်ဝဲ တၢ်ဟ်ဒုၣ်ဟ်ကမၣ်လိာ်သး, တၢ်လီၤမုာ်လီၤဖးတဖၣ် တုၤဒၣ်လဲာ်လၢ စုကဝဲၤတၢ်သဘံၣ်သဘုၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ ကညီကလုာ် ကဒဲကဒဲ အဘၢၣ်စၢၤ န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်ခဲၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဝဲဒ်န့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်, ခိၣ်န့ၣ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်တူၢ်ခိၣ်ဟ်သးဂၢ်ဂၢ်ကျၢၤကျၢၤဒီးတၢ်သး စွံကတုၤတဖၣ် ဒ်ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီကလုာ်စၢဖိုင်ကရၢ ဂံၢ်ခိၣ်ထံးသးတၢ်ဘျီ ခိၣ်သ့ၣ်, ထံၣ်ကီၢ်သး တၢ်ပညိၣ် ကွၢ်စိ, ကညီတၢ်ပၢ်ဆၢ အခိၣ်တယၢ် ကျဲသန့ဒီး တၢ်မၤရဲၣ်ကျဲၤတဖၣ် အိၣ်ဝဲအသိး ဟ်လီၤဝဲ ထံၣ်ကီၢ်သး တၢ်မၤရဲၣ် ကျဲၤ, တၢ်ပၢ်ဆၢရဲၣ်ကျဲၤ ဒီးသုးဂ့ၢ်သုးဝီ တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ် တကတီၢ်ဘၣ် တကတီၢ် ဒီးဂုၢ်ကျဲးစး မၤဖျါထီၣ်ဝဲ အမိၢ်လံၤမိၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.

စုကဝဲၤတၢ်ဒုးပၢ်ဆၢ(၇၆)န့ၣ် အတီၢ်ပူၤ, ပယီၤ ကလုာ်ဒိၣ်စိ သန့ဖိပယီၤသုးတဖၣ် စူးကါဝဲ ဒုးယၢ်ဂီၢ်ဝီ တၢ်မၤ အကျဲလၢ အတကြးတဘၣ် ဒီးအၢအၢသီသီ အကလုာ်ကလုာ် အယီ ပပုၤကလုာ်ယုၣ်ဒီး ထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ် ဘၣ်သံ ဘၣ်ပုၤ, ဘၣ်ကဲထီၣ်ဝဲ မုၢ်ကမဲဖိၣ်ယဲ, ဘၣ်ဟ်တုၢ်ကွံာ်ဝဲ တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးဟံၣ်ယီ, နူသဝီ ဒီး ဘၣ်လီၤပြီလီၤပြီ တုၢ်လံ ဝဲလီၤ. တၢ်သုၣ်ထီၣ်က့ၤတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်, ဘၣ်ဟံးန့ၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်ကလုာ်ထံၣ်ကီၢ်အါဘုၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

**ပပုကညီကလုာ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်**

**ပုၤအဲၣ်ကလုာ်ပၢ်ဆၢတၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်**

တၢ်မၤလၢပုၤကညီကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤအဂီၢ်ခ့ၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီခီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢခိၣ်န့ၣ်တစၢ်ဘၣ်တစၢ်ယုၣ်ကျဲလၢ တၢ်ကကျဲဘၣ်လိာ်အီၤ လၢထံၣ်ဂၢၢ်သးအကျဲ န့ၣ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ် ပုၤပၤတၢ်တဖၣ် ထီၣ်ခီဆၢဝဲဒၣ်ထဲလၢ ကမၤလီၤသဘးကွံာ်ဝဲ ကညီခီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢဒီး ကညီခီကလုာ် တၢ်ဂဲၤလိာ်အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ.စူးကါဝဲ ထံၣ်ဂၢၢ်သးတၢ်ကူၣ်တရံးအကျဲယုၣ်ဒီးသးဂ့ၢ်သးဝီတၢ်ထီၣ်ဒုးအကျဲအကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီကလုာ် အတၢ်ပၢ်ဆၢ(၇၆)န့ၣ် အတၢ်ပူၤန့ၣ် ကညီခီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢ ဂဲၤလိာ်ဝဲဒၣ်လၢ ထံၣ်ဂၢၢ်သးအကျဲဒီး သးဂ့ၢ်သးဝီ အကျဲတပယုၣ်ယီ န့ၣ်လီၤ.စးထီၣ်(၂၀၁၂)န့ၣ် တုၤလီၤလၢ (၂၀၂၁) န့ၣ် အတၢ်ပူၤန့ၣ်.ကညီခီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢ ယုၣ်ဒီး ကလုာ်န့ၣ်တၢ်ပၢ်ဆၢ ကရၢတနီၤ.တၢ်ထံၣ်လိာ်စံးကတိၤ ကျဲဘၣ်လိာ်ထံၣ်ဂၢၢ်သးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤအဂီၢ် မၤဝဲတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး န့ၣ်လီၤ. ၆ “တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးလၢ ကီၤဒီးဘၣ် အလံာ်ယံၤယာ်” အိၣ်ဝဲအသိး တၢ်ကထံၣ်လိာ်စံးကတိၤ ထံၣ်ဂၢၢ်သးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤလၢ အဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၤတဖၣ်ဒီးဒ်တၢ်ထံၣ်လိာ်စံးကတိၤ ထံၣ်ဂၢၢ်သးအစၢအိၣ်ထီၣ်ဝဲအသိး တၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ် “ဖဲၣ်ဒေရၢၣ်ဒဲၣ်မိၣ်ကရၢစံၣ်ကီၤစၢဖိၣ်” လၢအိၣ်ဒီးတၢ်သဘျုး.တၢ်ထံၣ်သးတုၤသိးဒီး တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၤလီၤသး ခွဲးယာ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်န့ၣ်သ ကုၤန့ၣ်ဘၣ်ဆၣ် တၢ်စံးကတိၤကျဲဘၣ် လိာ် ထံၣ်ဂၢၢ်သးတၢ်မၤအပူၤ.တၢ်သ့ၣ်ညါ ဟံၣ်ပနီၣ်လိာ်သး. တၢ်ထံၣ်သးတုၤသိး ဒီးတၢ်သးအိၣ်ကျဲဘၣ်လိာ် ထံၣ်ဂၢၢ်သး တၢ်ဂ့ၢ်ကီၤဒီး သ့ၣ်ထီၣ်ထံၣ်ကီၤအံၤဆူ “ဖဲၣ်ဒေရၢၣ်ဒဲၣ်မိၣ်ကရၢစံၣ်ကီၤစၢဖိၣ်” နီၢ်နီၢ်န့ၣ်တအိၣ်ဖျါဝဲဒၣ်လၢပုၤပၤတၢ်, လီၤဆီဒဲၣ်တၢ်ပယီၤသးတဖၣ်အတၢ်ဟံၣ်သးအပူၤဘၣ်.

တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီၣ်လၢ တၢ်စိကမိၤ ကလီၤမၤဒီးတၢ်တသးအိၣ်သ့ၣ်ထီၣ် ကီၤအံၤဆူ **“ဖဲၣ်ဒေရၢၣ်ဒဲၣ်မိၣ်ကရၢစံၣ်ကီၤစၢဖိၣ်”** ဘၣ်အယီၤ ပယီၤသးတဖၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ တမ့ၢ်တတီၢ်ဘၣ်တဖၣ်ဒီး ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ကဒီးဝဲ ထံၣ်ကီၤတၢ်စိကမိၤ ဖဲၣ် ၂၀၂၁ န့ၣ် လၢဖုၤတြုၤအါရံၤ(၁)သီ အနံၤန့ၣ်လီၤ.ဖိၣ်ဒုးယာ်ဝဲ ခိၣ်န့ၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ယုၣ်ထၢအီၤတဖၣ်လီၤ. ကမ့ၢ်ထံၣ်မိၣ်ဖိၣ်ဒီးပုၤသ့ၣ်ဘီၣ်သးစၢ်တဖၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ အတၢ်ထီၣ်ဒါသးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ထံၣ်ကီၤတၢ်စိကမိၤဒီး တၢ်ဘၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.ပယီၤသးစူးကါဝဲ သးဂ့ၢ်ဝီတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးဒီးတၢ်မၤသံမၤဝီအကျဲအကလုာ်ကလုာ်ဆူ ပုၤလၢ အထီၣ်ဒါဒီးဟံၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဟံၣ်သးလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်ခုၣ်အကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကမ့ၢ်ထံၣ်မိၣ်ဖိၣ်,ထံၣ်ကီၤပုၤမၤတၢ်ဖိၣ်ဒီးပုၤသ့ၣ်စၢ်သးဘီၣ်တဖၣ် ဘၣ်ယုၣ်အိၣ်ကဒုဝဲဆူ ကလုာ်န့ၣ် ပုၤပၤတၢ်ဆၢတၢ်ဖိၣ်တဖၣ် အဟီၣ်ကဝီၤအပူၤလီၤ.ကမ့ၢ် ထံၣ်မိၣ်ဖိၣ်, ထံၣ်ကီၤပုၤမၤတၢ်ဖိၣ်ဒီးပုၤသ့ၣ်စၢ်သးဘီၣ်တဖၣ်လၢဟဲယုၣ်အိၣ်ကဒုဝဲလၢကညီခီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢအဟီၣ်ကဝီၤအပူၤတဆံးတစုၤဘၣ်.

ပယီၤသးဟံးန့ၢ်ဆူၣ် ထံၣ်ကီၤတၢ်စိကမိၤအံၤ မ့ၢ်တၢ်မၤဟးဂီၤကွံာ် တၢ်ကျဲဘၣ်လိာ် ထံၣ်ကီၤအံၤ အတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤလၢ ထံၣ်ဂၢၢ်သးအကျဲန့ၣ်လီၤ.မ့ၢ်တၢ်မၤဟးဂီၤကွံာ်ဒဲၣ်မိၣ်ကရၢစံၣ်ကီၤစၢဖိၣ်အကျဲသန့ဒီးမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ကုၤသးမိၤစိရီၤအတၢ်ပၤတၢ်ပြးဒီးတၢ်မၤကျဲန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ဖျိဖျိဖျါဖျါလၢ ပယီၤသးမိၤစိရီၤတဖၣ် တအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ်သးလၢ ကသ့ၣ်ထီၣ်ဝဲ ထံၣ်ကီၤအံၤဆူ ဖဲၣ်ဒေရၢၣ် ဒဲၣ်မိၣ်ကရၢစံၣ်ကီၤစၢဖိၣ် လုၤတက့ၤဘၣ်.တပျဲဝဲတၢ်လၢ အကမၤ ဆံးလီၤစုၤလီၤအတၢ်စိကမိၤဒီးအတၢ်ဘၣ်ဘျုးဘၣ်ဖိၣ်လုၤတက့ၤဘၣ်.ဟံးယာ်ဝဲ ၂၀၀၈တၢ်သ့ၣ်ထီၣ် ထံၣ်ကီၤတၢ်ဘျုးသးသးခိၣ်သ့ၣ်လၢအဟ့ၣ်စိကမိၤသးတဖၣ်လၢတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲထံၣ်ကီၤအထံၣ်ဂၢၢ်သးတၢ်မၤအပူၤဂၢၢ်ဂၢၢ်ကျဲၤကျဲၤန့ၣ်လီၤ.

ဆၢကတီၢ်အပူၤကွံာ် ပုၤပၤတၢ်ပယီၤသးတဖၣ် စူးကါဝဲ ပုၤကလုာ် သးသဟီၣ်တဖၣ်ဒီး ဒုးန့ၢ်ပၢ်ကမၣ်ဝဲဒၣ် ပုၤပယီၤဖိ တဖၣ်လၢ **“ဖဲၣ်ဒေရၢၣ်”** သန့ မ့ၢ်တၢ်လၢ အကမၤလီၤဖး ထံၣ်ကီၤလီၤ.ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ဝဲ ထံၣ်ကီၤ အတၢ်စိကမိၤ ဒီးဟံးယာ်ဝဲသး အတၢ်ဒိၣ်စိဒီး သးအတၢ်ပၤတၢ်ပြးလၢ ကွံာ်ဂီၤ အကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ.ထံၣ်မိၣ်ဖိၣ်, လီၤဆီဒဲၣ်တၢ်, ပုၤပယီၤဖိသ့ၣ်တဖၣ် ခိဖျိလၢ ပယီၤသး အတၢ်ခဲၣ်သ့ၣ်ခဲၣ်ဂီၤဒီး ခိဖျိလၢ ကလုာ်ဒိၣ်စိ အသန့တဖၣ်အယီၤ တၢ်ကတိၤ **“ဖဲၣ်ဒေရၢၣ်”** အံၤကဲထီၣ်ဝဲတၢ်ပျဲတၢ်ဖုးလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.မ့ၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤထံၣ်မိၣ်ဖိၣ်ဒီးပယီၤကလုာ်လၢ အတၢ်ပတီၢ်ခဲလၢာ် ယုၣ်ဒီးထံၣ်ကီၤပုၤမၤတၢ်ဖိၣ်ဒီးပုၤသ့ၣ်ဘီၣ်သးစၢ်တဖၣ် ထံၣ်သ့ၣ်ညါဒီး နၢ်ပၢ်ထီၣ်ဝဲ ပယီၤသး အထံ

ရှက်ကိသ်း တပ်ပညိဉ်ကွာ်စိဒီး အတၢ်ရဲဉ်တၢ်ကျဲၤ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အၢ်လီၤ တူၢ်လိာ်က့ၤဝဲဒၣ်လၢ ထံကီၢ်အံၤ အတၢ်မုၢ် တၢ်ခုဉ်နီၢ်နီၢ်ဒီး တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်,ကလုာ်န့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ဘၣ်လိာ်ဖိးဒုအဂီၢ် ကဘၣ်မၤကတၢၢ်ကွံာ်ဝဲ သးမိၤ စီရိၤအသန့ အတၢ်ပၤတၢ်ပြးတဖၣ်ဒီး သ့ၣ်ထီၣ်က့ၤထံကီၢ်အံၤဆူ **“ဖဲဒဲးရၢၣ်ဒဲးဒဲးမိၣ်ကရူၣ်စံာ်ကီၢ်စၢ်ဖိၣ်”** န့ၣ်လီၤ. ဂဲၤဆၢထၢၣ် ထီၣ်က့ၤဝဲ သးမိၤစီရိၤလၢ ထံရှက်ကိသ်းအကျဲဒီး လၢသးဂ့ၢ်ဝီ အကျဲန့ၣ်လီၤ. ကရၢကရိထီၣ်ဝဲ, **“ကမျၢၢ် တၢ်ဒီးသဒၢသး(PDF)”** တဖၣ် လၢအက့ၢ်အဂီၢ် အကလုာ်ကလုာ်ဒီး န့ၣ်လီၤဝဲဆူ စုကဝဲၤတၢ်ဒုးပၢၢ်ဆၢ အကျဲ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးတၢ်ယၤတဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲတုၤလီၤလၢပူၤပူၤဒီးလၢတၢ်လီၢ်အါပူၤအါတီၤန့ၣ်လီၤ.

ပယီၤသးတဖၣ် ပံးန့ၢ်ဆူၣ် ထံကီၢ်တၢ်စိကမိၤဘၣ်ဆၣ် ပၤထံကီၢ်ဒီးတဘျီ တန့ၢ်လၢၤဘၣ်.ဘၣ်တၢ်ပၢၢ်ဆၢ ထီၣ်အါလၢ ကလုာ်န့ၣ်ဒီးထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် လၢသနၢၣ် ကိးသနၢၣ်, လၢကီၢ်ဒီးဘၣ်အယိ အတၢ်စိကမိၤ ဒိၣ်စိဟီၣ်ကဝီၤ တဖၣ် ဆံးလီၤစ့ၤလီၤဝဲ န့ၣ်လီၤ. ကလုာ်န့ၣ်ဒီးထံဖိကီၢ်ဖိ တၢ်ဒုးပၢၢ်ဆၢကရၢတဖၣ် ထီၣ်ဒုးမၤန့ၢ် အသးကလၢၤ တဖၣ်, အသးဝဲၤလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဟီၣ်ကဝီၤတဖၣ်ဒီး မၤနၢၤတၢ်ဒိၣ်ခိၣ်မုၢ်မုၢ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသး အသးမုၢ်သံာ်ဘိ တုၤဒၣ် လဲာ်လၢ သးခိၣ်န့ၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်န့ၢ်အီၤလၢတၢ်ဒုးပျီပူၤ, အသးသဟီၣ် ဆံးလီၤစ့ၤလီၤ, တူၢ်ယၣ် အသးလၢ တၢ်ဒုးပျီပူၤဒီးဟဲၣ်ဖိၣ်မၤသကိးက့ၤတၢ်ဒီးတၢ်ပၢၢ်ဆၢကရၢတဖၣ်အိၣ်အါထီၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသးတဖၣ်ပၤန့ၢ်က့ၤ ဝဲဒၣ်ထဲ ခုၣ်ဒိၣ်ထီၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သးတၢ်ပံးန့ၢ်ဆူၣ် ထံကီၢ်တၢ်စိကမိၤ အဖိခိၣ် ထံကီၢ်အါဘၣ် တတူၢ်လိာ်ဒီး ဟံးပနီၣ် အီၤလၢ ပၤပၤထံကီၢ် ဖိးသဲးစးဘၣ်. တၢ်မၤသကိးလၢ မုၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်, တၢ်ဘျီ လီၤစ့ဆူ ကီၢ်ပူၤတဖၣ် တၢ်ဆိကတီၢ်ကွံာ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်ဒီး ထံကီၢ် မုၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်လီၤတြးကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးတၢ်ယၤဒီးတၢ်ထီၣ်အါ မၤနး ပၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ် တဖၣ် အယိ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ် ကမျၢၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိ လၢကီၢ်ဒီးဘၣ် ဘၣ်သးလီၢ်ကျဲဒီး ကဲထီၣ် ကီၢ်ပူၤပူၤလီၢ်အိၣ်ကမ့ၢ် အိၣ်ဝဲဒၣ် လွံၢ်ကကွၢ်ဘျီဒီး ပၤဘၣ်ကီဘၣ်ဝဲ လၢအလိၣ်ဘၣ် တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤ အိၣ်ဝဲဒၣ် အကကွၢ်(၂၀)ယၣ်ယၣ်လံ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကူလဲၣ် မၤကၤ, ဝံစိာ်တီဆၢ အတၢ်မၤတဖၣ် တလဲၤအသး ဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီ အယိ ပနံာ်တဖၣ် ကၤထီၣ်, တၢ်ပူၤတၢ်ကလံၤဒိၣ်ထီၣ်အယိထံဖိကီၢ်ဖိလၢကီၢ်ပူၤတၢ်လီၢ်အါတီၤဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီးတၢ် အိၣ်မူတၢ်ကီတၢ်ခဲဒိၣ်ခိၣ် မုၢ်မုၢ် န့ၣ်လီၤ. ထံဖိကီၢ်ဖိ မုၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် တၢ်ဆံးအါ, မုၢ်ထီၣ်အါ ဆံးအါ ဘၣ်ဆၣ် ပယီၤ သး တဒိကနၣ်ဒီး ကျဲၤဘၣ်လိာ်အီၤ ဘၣ်ဘျီဘၣ်ဒါဘၣ်.ဂုာ်ကျဲးစး မၤလီၤသဘျီကွံာ်ဝဲ သးဂ့ၢ်ဝီတၢ်ထီၣ်အါတဖၣ်ဒီး အသးဂံၢ်ဘါလၢ အိၣ်ဒီးအီၤတဖၣ်တုၤဆၢကတီၢ်အံၤလီၤ. စူးကါဝဲကလံၤသးမုၢ်, ကဘိယုၤဒုးသးလၢအမုၢ်တၢ်ဒုး သးကျဲအထီကတၢၢ် လၢ အိၣ်ဆၢထၢၣ်ဝဲ ကန့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၢ် အတၢ်စိကမိၤ ကဂၢၢ်ကျၢၤ, အိၣ်ကၢအိၣ်ခိး အဂီၢ် ရဲဉ်ကျဲၤဝဲဒၣ်လၢ ကမၤထံကီၢ်ဒီးဘၣ် တၢ်ယုထၢအမူး ဒ်သိး ကအိၣ်ပျီဝဲဒၣ်ဒီး မၤန့ၢ် ဟီၣ်ခိၣ်ဘိမုၢ် ထံကီၢ်တဖၣ် အတၢ်ပံးပနီၣ်အီၤ ဖိးသဲးစးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ရဲဉ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ်ခဲအံၤမုၢ်ဒ်သိး ၂၀၀၈တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ထံကီၢ်တၢ်ဘျီသဲးစးခိၣ်သ့ၣ်ကဂၢၢ်ကျၢၤ အဂီၢ်ဒီးသးတၢ်စိကမိၤ ကဒိၣ်စိလၢထံကီၢ်အံၤတဘိယုၤယိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ရဲဉ်တၢ်ကျဲၤအံၤ ပတူၢ်လိာ်အီၤတသ့ဘၣ်. ပကဘၣ်ထီၣ်အါသကိးအီၤန့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်လၢ ၁၉၅၆လံၤလံၤ ကညီဒီးကလုာ်တၢ်ပၢၢ်ဆၢ အတၢ်ကွၢ်စိန့ၢ် မုၢ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်က့ၤ ထံကီၢ်အံၤ ဆူ ကီၢ်စၢ်ဖိၣ်တၢ်နီၢ်လၢအမုၢ်ဖဲဒဲးရၢၣ်ဒီးဒဲးဒဲးမိၣ်ကရူၣ်စံာ် အထံအကီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပညိဉ်မုၢ်တၢ်လၢဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး ကညီဒီးတကလုာ်ဒီး ကညီအတၢ်ကရၢကရိခဲလၢာ်လၢ အဂဲၤလိာ်တၢ်လၢ ကညီကလုာ် အတၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖိၣ် အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး, မုၢ်စ့ၢ်ကိး တၢ်ပညိဉ်လၢ အဘၣ်ထွဲဝဲဒၣ်ဒီး ကလုာ်န့ၣ် ထံဖိကီၢ်ဖိခဲလၢာ်ဒီး ထံကီၢ်ဒီးတဘျီ ထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် အတၢ်ဘၣ်ဘျးဒီး အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၢ်အမဲာ်ညါ, မုၢ်စ့ၢ်ကိး တၢ်ဂဲၤလိာ် လၢ ကကဲဘျးဝဲဒၣ် ထံကီၢ်အိၣ်ဘျးအိၣ်တၢ်တဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂဲၤလိာ်တၢ်လံးဒီး တၢ်ပညိဉ်အံၤ ကလၢပုၤအဂီၢ် ဒ်ထံ ကီၢ်အံၤ ထံရှက်ကိသ်း တၢ်အိၣ်သးအသိး တၢ်ကဘၣ်သ့ၣ်ထီၣ် ထံကီၢ်အံၤဆူ ဖဲဒဲးရၢၣ်ဒဲးဒဲးမိၣ်ကရူၣ်စံာ် ကီၢ်စၢ်ဖိၣ်လၢ ကီၢ်စံာ်တဖၣ်, ကလုာ်န့ၣ် အကီၢ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်ဒီး တၢ်စံာ်ညီၣ်ပၤသးခွဲးယာ် အလၢအပုၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. မုၢ်တၢ်

သျှင်ထီၣ် ကီၣ်စၢဖိၣ် နီၣ်နီၣ်လၢလၢဆူထး ဒ်အမ့ၢ်ကီၣ်စၢဖိၣ် အဂံၢ်အဘၢကဆူၣ်ဒီး ကီၣ်စၢဖိၣ် ကဂၢ်ကျၢၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဘၣ် သျှင်ထီၣ် ကညီကီၢ်သူလၢ ဒီး သျှင်ထီၣ်သကိးဖဲၣ်ဒရၢၣ်ကီၢ်စၢဖိၣ် လၢ ကလုၣ်န့ၣ်ဒီးကီၢ်စၢဖိၣ် အဂၤ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**ပပုၤကညီကလုၣ်ခဲလၢၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်**

**ပုၤအဲၣ်ကလုၣ်ပၢၢ်ဆၢတၢ်ခဲလၢၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်,**

ကညီတၢ်ပၢၢ်ဆၢ မ့ၢ်ကညီဒီကလုၣ် အတၢ်ပၢၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်မၤလၢ အဘၣ်ထွဲဒ်ဒီး ကညီဒီတကလုၣ် န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကညီဒီကလုၣ် အတၢ်မၤမူဒါလၢ ကဘၣ်မၤလၢပဲၤဝဲ ကညီကလုၣ် အတၢ်မိၣ်န့ၣ် သးလီၤ န့ၣ်လီၤ. ကညီ တၢ်ပၢၢ်ဆၢ အတၢ်မၤနၢၤအဂံၢ်ခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ် အိၣ်သန့ၤထီၣ်အသးလၢ ကညီဒီတကလုၣ် အတၢ်ယူတၢ်ဖိး, အတၢ်မိၣ်န့ၣ် သးလီၤ ဒီးတၢ်ဟံၣ်ဖိၣ်မၤသကိးအဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီကလုၣ်တဖၣ်ကဘၣ်န့ၣ်လီၤ ဂဲၤလိာ်သကိးတၢ်ယူယူဒီးန့ၣ်လၢ တၢ်ဂဲၤလိာ်အံၤအပူၤလၢ အသနၢၣ်ဒ်ဝဲစ့ၣ်စ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး, မူဒါအံၤ, အိၣ်ဝဲလၢ ကညီကလုၣ်အတၢ်ကရၢကရိ ခဲ လၢၣ် လၢဟံၣ်ပနီၣ်လီၤသး လၢအမ့ၢ်ကညီကလုၣ်အတၢ်ကရၢကရိ. အမၤတၢ် လၢအပုၤကလုၣ်အဂီၢ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၤဆီဒ် တၢ် ကညီကလုၣ် ပုၤဖိၣ်တၢ်စုကဝဲၤကရၢတဖၣ် ကဘၣ်ဖိၣ်လိာ်အစု မၤသကိးတၢ် န့ၣ်လီၤ. ကညီကလုၣ် အဘူၣ်အတီၢ် န့ၣ် အိၣ်ဒ်ဝဲလၢ ကညီဒီကလုၣ် အစုပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်လၢ ကအုၣ်ကီၤဝဲ ကညီဒီကလုၣ် အဘူၣ်အတီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒ် ကညီဖိတဖၣ် အတၢ်ယူတၢ်ဖိး န့ၣ်လီၤ. ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီကလုၣ်စၢဖိၣ်ကရၢ အထံၣ်ရူၢ် ကီၢ်သးတၢ်ပညိၣ်အခိၣ်သ့ၣ်အံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလၢအဘၣ်ထွဲဒီးထံကီၢ်အံၤအထံဖိကီၢ်ဖိကလုၣ်န့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်အတၢ်ဘျး တၢ်ဖိၣ်အဂီၢ်အယိ အလီၢ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒ်လၢတၢ်ကဘၣ်မၤ သကိးတၢ်ဒီး ကလုၣ်န့ၣ်, ထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သး ကရူၢ်ကရၢတဖၣ် လၢအလီၢ်ဝဲဒ်စ့ၢ်စ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲမ့ၢ်နံၤအံၤ ယသးအိၣ် ဟံၣ်ဖျါဒီးဒုးသ့ၣ်ညါ တၢ်ကရၢကရိလၢ ဘၣ်ထွဲဒီးထံကီၢ်အံၤခဲလၢၣ် လၢထံကီၢ်အံၤ တၢ် မ့ၢ်တၢ်ခုၣ် ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ် ကျဲအိၣ်ဝဲဒ် ထဲတဘိဇိၤလၢ တၢ်ကဘၣ်မၤကတၢ်ကွံာ် သးမိၤစိရိၤယုၣ်ဒီး မိၤစိရိၤအက့ၢ်အဂီၢ်ကိးအက့ၢ်အဂီၢ်ဒဲး အတၢ်ပၢၢ်တၢ်ပြးဖဲကီၢ်အံၤဒီး တၢ်ကဘၣ်သျှင်ထီၣ် ထံကီၢ်အံၤ ဆူ **“ဖဲၣ်ဒရၢၣ် န့ၣ်မိၣ် ကရူၢ် စံၣ်ကီၢ်စၢဖိၣ်”** ထံကီၢ် လၢအိၣ်ဒီး တၢ်အုၣ်ကီၤ သးအလၢအပဲၤလၢ န့ၣ်မိၣ်ကရူၢ်စံၣ်ဂ့ၢ်ဝိ, တၢ်သဘျး, ကလုၣ် တၢ်ထဲ သိးတုၤသိးဒီး တၢ်စံၣ်ညိၣ်ပၤလီၤသးခွဲးယာ်တဖၣ် လၢကလုၣ်န့ၣ် ဒီးထံဖိကီၢ်ဖိခဲလၢၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး, ယသးအိၣ် ဟံၣ်ဖျါယုၣ်ထီၣ်ဆူ ဟီၣ်ခိၣ်ဘိမ့ၢ်ထံကီၢ် ဒီးထံကီၢ် လၢ အိၣ်ဘူးအိၣ် တၢ်တဖၣ် လၢထံကီၢ်အံၤ အတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ် ဒီးတၢ်ကျဲၤဘၣ်လိာ်ထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သးတၢ်ဘၣ်ဂံၢ်ဂုၢ်တဖၣ်အဂီၢ် ကဆိၣ်ထွဲ မၤသကိးတၢ်ဒီး ကလုၣ်န့ၣ်ဒီး ထံဖိကီၢ်ဖိ အတၢ်ကရၢကရိ ခဲလၢၣ် လၢ အသနၢၣ်, လၢအလီၢ်အကျဲ, လၢအဘၣ်ဘျး ဘၣ်ဒါ, ဖိးမံဒီး ထံကီၢ်အံၤ အတၢ်အိၣ်သးနီၣ်နီၣ်န့ၣ်လီၤ.

**ပပုၤကညီကလုၣ်ခဲလၢၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်**

**ပုၤအဲၣ်ကလုၣ်ပၢၢ်ဆၢတၢ်ခဲလၢၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်,**

လၢခံကတၢ်, ဖဲကညီတၢ်ပၢၢ်ဆၢ ပုၤထီၣ် (၇၆) နံၣ်အမ့ၢ်နံၤအံၤ, ယသးအိၣ်စံးယဲဒ်လၢ ပထံပကီၢ်အံၤန့ၣ် ပကဘၣ်သျှင်ထီၣ်အီၤလၢ ဖဲၣ်ဒရၢၣ် န့ၣ်မိၣ်ကရူၢ်စံၣ်ကီၢ်စၢဖိၣ် အက့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်စၢဖိၣ်အံၤ ကဘၣ်ပူၤဖျးဝဲဒ် ဒီး မိၤစိရိၤသနူ ကိးကလုၣ်ဒဲး အတၢ်ပၢၢ်တၢ်ပြး အက့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်စၢဖိၣ်အံၤ ကဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်အုၣ်ကီၤလၢ ကလုၣ်န့ၣ်ဒီးထံဖိကီၢ်ဖိ ကမျၢၢ် ခဲလၢၣ် အတၢ်အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျၢၤ ဒီး အတၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်စၢဖိၣ် အံၤ

ကဘဉ် ဟ့ဉ်သါတ့ၣ်ဝဲ ပုၤလၢခံ အစိၤတဖၣ်အစိၤ လၢတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်မူ အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီ လၢသနၢဉ် ကိးသနၢဉ်ဒဲးလီၤ.ကရူၢ်ကရၢလၢ အဘဉ်ထွဲဒီးထံကီၢ်အံၤခဲလၢၢ်,ကညီကလုာ် အတၢ်ကရၢကရိခဲလၢၢ်ဒီးကလုာ်န့ၣ် ထံဖိကီၢ်ဖိခဲလၢၢ်လၢပတၢ်ဂဲၤလိာ်ခါဆူညါအပူၤန့ၣ် မိပကအိၣ်ဒီးတၢ်ယူတၢ်ဖိး,တၢ်သးခုတလုာ်ဒီးဂဲၤလိာ်အိၤ လၢၢ်ဂံၢ် လၢၢ်ဘါန့ၣ် မ့ၢ်ယတၢ်သဆၣ်ထီၣ်ဒီး တၢ်ဆၢဂ့ၤဆၢဝါ သုဝဲခဲလၢၢ် ဝဲ **ကညီဒီးကလုာ်အတၢ်ပၢၢ်ဆၢ** ပုၤထီၣ်ဝဲ (၇၆) နံၣ် အနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဘျူးဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*



**ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး**

**ဗဟိုဌာနချုပ်**

**ကော်သူးလေ**

[www.knuhq.org](http://www.knuhq.org)

**ကရင်အမျိုးသားတော်လှန်ရေး (၇၆) နှစ် မြောက်နေ့**

**ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး၊ ဥက္ကဋ္ဌ ပဒိုစောကွယ်ထူးဝင်း၏ မိန့်ခွန်း**

နေ့ရက် - ကရင်သက္ကရာဇ် ၂၇၆၄ ခုနှစ်၊ ထေးကူလ (၃) ရက်  
ခရစ်သက္ကရာဇ် ၂၀၂၅ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၃၁) ရက်

**ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့**

**မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးရဲဘော်အပေါင်းတို့**

ဒီနေ့ဟာ ကရင်အမျိုးသားတော်လှန်ရေး (၇၆) နှစ် ပြည့်မြောက်တဲ့ နေ့ ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်အမျိုးသားတော်လှန်ရေး (၇၆) နှစ် ပြည့်မြောက်တဲ့ အခါသမယမှာ ဒီတော်လှန်ရေးလှုပ်ရှားမှု ကာလ တလျှောက်လုံးမှာ အသက်၊ သွေးချေး၊ ခန္ဓာ၊ ခွန်အား နဲ့ စည်းစိမ်ဥစ္စာများကို ပေးဆပ်စွန့်လွှတ်ခဲ့ကြတဲ့ ကရင်အမျိုးသားခေါင်းဆောင်တွေ၊ သူရဲကောင်းများ၊ ကရင်လူမျိုးများနဲ့ ပြည်သူလူထုများကို ကျနော် ဂါရဝပြုဦးညွတ်ပါတယ်။ ယခုကာလ တော်လှန်ရေး လှုပ်ရှားမှုမှာ ကျရာကဏ္ဍကနေ ခိုင်ခိုင်မာမာ ရပ်တည် လှုပ်ရှားနေတဲ့ ကရင်လူမျိုးများနဲ့ ပြည်သူလူထုများကိုလည်း ကျနော် ကျေးဇူးအထူးတင်ရှိပါတယ်။ ဒီနေ့ ဒီအချိန်အခါမှာ တိုက်ပွဲဝင်လှုပ်ရှားနေကြတဲ့ ကျနော်တို့ရဲ့ အမျိုးသားခေါင်းဆောင်တွေ၊ သူရဲကောင်းတွေ၊ ပြည်သူလူထုတွေအားလုံးကို ဘေးအန္တရာယ်အမျိုးမျိုးမှ လွတ်ကင်းပြီး မျိုးချစ်စိတ် ပြည့်ဝရှင်သန်စွာ ဖြင့် အောင်နိုင်လိုစိတ်အပြည့်နှင့် ရွှင်လန်းဝမ်းမြောက်ပါစေကြောင်း ဆုမွန်ကောင်း တောင်းအပ်ပါတယ်။

ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ သမိုင်းဖြစ်သန်းမှုများနဲ့ ရင်ဆိုင်ကြုံတွေ့ခဲ့ရတဲ့ အတွေ့အကြုံတွေအရ လူမျိုးတမျိုး အနေနဲ့ ရပ်တည်ပြီး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုရှိလာစေဖို့အတွက် ဥပဒေကြောင်းအရ ခိုင်မာ၍အာမခံနိုင်သည့် နည်းလမ်းတခုမျှမရှိခဲ့ကြပဲ ပညာရေးနှင့် နည်းလမ်းအမျိုးမျိုး တို့ကို အသုံးပြုခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်လူမျိုး

တို့အနေနဲ့ ခေတ်ပညာများကို ရယူနိုင်ပြီး အမြင်ပွင့်ကာ လူမျိုးတမျိုးအနေဖြင့် ရပ်တည်၍ လူနေမှုဘဝ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန်မှာ သီးသန့်နယ်မြေရှိလျက် မိမိကံကြမ္မာကို မိမိကိုယ်တိုင် ဖန်တီးနိုင်သည့် နိုင်ငံဖြင့် လူမျိုးတမျိုး၏ အခွင့်အရေးများ ရှိကာ လွတ်လပ်မှု၊ တန်းတူရည်တူရှိမှု၊ ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်တို့ကို ဥပဒေဖြင့် အခိုင်အမာအပြည့်အဝ အာမခံထားသည့် နိုင်ငံတွင် နေထိုင်ရမည်ကို သိမြင်လာကြပါတယ်။

ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ မျှော်လင့်ချက် ရည်မှန်းချက်များ ပြည့်ဝစေဖို့အတွက် ကရင်အမျိုးသား ခေါင်းဆောင်များဟာ ကရင်လူမျိုး အဖွဲ့အစည်းများဖြင့် ကရင်အမျိုးသားအသင်း - ဒေါကလူ (Karen National Association - KNA) ကို ပထမဦးဆုံး (၁၈၈၁) ခုနှစ်တွင် စတင်တည်ထောင်ခဲ့ကြပါတယ်။ အဲဒီအချိန်မှ စတင်ပြီး ကရင်လူမျိုးများဟာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ အမျိုးသားရေးနဲ့ ကရင်လူမျိုး ကြီးပွားတိုးတက်ရေးအတွက် လှုပ်ရှားမှုတွေမှာ အမြဲတစေ ပိုမိုအားကောင်းလာခဲ့ပါတယ်။ ကရင်အမျိုးသားအဖွဲ့အစည်းများကိုလည်း တဖွဲ့ပြီးတဖွဲ့ ထူထောင်လာခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ အမျိုးသားလှုပ်ရှားမှု အရှိန်အဟုန်မြှင့်တင်နိုင်ဖို့ အတွက် ၁၉၄၇ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၅) ရက်နေ့မှာ တနိုင်ငံလုံးမှာ ရှိတဲ့ ကရင်အမျိုးသား ခေါင်းဆောင် ကိုယ်စားလှယ်များဟာ စုရုံးတိုင်ပင်ခဲ့ကြပြီး ထိုအချိန်က ရှိခဲ့တဲ့ ကရင်အမျိုးသားအဖွဲ့အစည်း လေးဖွဲ့ ကို ပူးပေါင်းလျက် ကေအဲန်ယူ- ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး အဖြစ် ကရင်လူမျိုးတို့ ကိုယ်စား ရပ်တည်၊ စည်းရုံး၍ ဦးဆောင်မှုပေးပြီး ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ နိုင်ငံရေးရည်မှန်းချက်နဲ့ လိုလားချက်များအောင်မြင်ပြည့်ဝ ရရှိနိုင်စေဖို့အတွက် တောင်းဆိုရယူနိုင်ဖို့ရန် ဖွဲ့စည်းခဲ့ပါတယ်။

ဖွဲ့စည်းတာဝန်ပေးအပ်ခဲ့သည်နှင့်အညီ ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးဟာ နိုင်ငံရေး နည်းလမ်းနဲ့ ငြိမ်းချမ်းစွာ ဖြေရှင်းခြင်းနည်းလမ်းတို့ဖြင့်သာ ဦးဆောင်လှုပ်ရှားခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၄၈ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၁၁) ရက်နေ့မှာ ကရင်အမျိုးသားတို့ရဲ့ လိုလားချက်အစစ်အမှန်ကို ထုတ်ဖော် ပြသ နိုင်ရန် အတွက် တနိုင်ငံလုံးမှာ ရှိတဲ့ ကရင်လူမျိုးများဟာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ သဘောထား ဖြစ်တဲ့ (၁) ကရင်ပြည်ချက်ခြင်းပေး၊ (၂) ကရင်တကျပ် ဗမာတကျပ် ချက်ခြင်းပြု၊ (၃) လူမျိုးရေးအဓိကရုဏ်း အလိုမရှိ၊ (၄) ပြည်တွင်းစစ်အလိုမရှိ ဆိုတဲ့ ဆန္ဒများကို ဖော်ပြခဲ့ကြပါတယ်။ ဒီအချက်တွေဟာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ အဓိက လိုလားချက်များပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒါပေမယ့် အုပ်ချုပ်သူ ဗမာမဟာလူမျိုးကြီးဝါဒီတွေဟာ ကရင်လူမျိုးတွေရဲ့ တောင်းဆိုချက်ကို လက်မခံဘဲ ပြေလည်အောင် ဆောင်ရွက်ပေးခြင်း မရှိခဲ့ပါ။ ပိုဆိုးတာက ကရင်လူမျိုးတွေရဲ့ လှုပ်ရှားမှုကို ပြစ်တင်ဝေဖန်ပြီး လက်နက်အသုံးပြုကာ အကြမ်းဖက်နည်းလမ်းနဲ့ ဖြေရှင်းခဲ့တာကြောင့် နောက်ဆုံးမှာတော့ ကရင်နိုင်ငံရေးရပ်တည်ချက် နဲ့ ကရင်အမျိုးသားတို့ရဲ့ နိုင်ငံရေး ရည်မှန်းချက်တွေ



ပြည့်ဝအောင်မြင်ရရှိနိုင်ဖို့အတွက် ၁၉၄၉ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ (၃၁) ရက်နေ့မှာ ကရင်လူမျိုးတို့ဟာ လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေး တိုက်ပွဲ ဆင်နွဲခဲ့ကြရပါတယ်။

ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးက ကရင်အမျိုးသား တော်လှန်ရေးကို ဦးဆောင်လာ ခဲ့တာ (၇၆) နှစ် ပြည့်မြောက်ခဲ့ပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်တော်လှန်ရေးဟာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ နိုင်ငံရေး ရည်မှန်းချက်များ ကို နိုင်ငံရေးအရ နဲ့ ဥပဒေအရခိုင်မာမှုအပြည့်အဝနဲ့ ရရှိဖို့အတွက် မဆောင်ကြဉ်းပေး နိုင်သေးပါဘူး။ သို့သော်လည်း ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ ကဏ္ဍအလိုက်စုပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတွေကြောင့် ကရင် တော်လှန်ရေးဟာ ယနေ့ထိတိုင် ခိုင်ခိုင်မာမာရပ်တည်လှုပ်ရှားနိုင်နေတာ ဖြစ်ပါတယ်။ တချိန်တည်းမှာပဲ မိမိတို့ ကရင်လူမျိုး ဘိုးဘွားတို့ရဲ့ ကဏ္ဍပေါင်းစုံကနေ တန်ဖိုးထားစောင့်ရှောက်မှု၊ အားထုတ်ထိန်းသိမ်းမှု၊ ကရင်လူမျိုးဝိသေသ လက္ခဏာများကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ကာ မျိုးဆက်တဆက်မှတဆက်သို့ လက်ဆင့်ကမ်း အမွေပေးခဲ့တာတွေကြောင့်လည်းပဲ ကျနော်တို့ဟာ လူမျိုးတမျိုးအနေနဲ့ ယနေ့ထိတိုင် အောင် ဒီကမ္ဘာမြေပေါ်မှာ ရပ်တည်နေနိုင်တာ ဖြစ်ပါတယ်။

ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေး လှုပ်ရှားမှု (၇၆) နှစ်တာ ကာလအတွင်းမှာ ရန်သူရဲ့ သပ်လျှိုသွေးခွဲမှုကြောင့်ဖြစ်စေ၊ အဖွဲ့အစည်းရဲ့ ဦးဆောင်မှုအတွင်းမှာကြောင့်ဖြစ်စေ၊ နိုင်ငံရေးခံယူချက်နဲ့ ရပ်တည်ချက်၊ နိုင်ငံရေးအမြင်နဲ့ လမ်းစဉ်များ မတူညီကြခြင်းကြောင့်ဖြစ်စေ၊ အစည်းအရုံးအနေနဲ့ အချင်းချင်း ဝေဖန်ပြစ်တင်တာ၊ ခွဲထွက်တာတွေ ရှိခဲ့ပြီး ကရင်လူမျိုး အချင်းချင်းကြားထဲမှာတောင် လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားခဲ့ရပါတယ်။

ဒီလိုအခြေအနေတွေနဲ့ ကြုံတွေ့ခဲ့ရပေမယ့်လည်း ခံယူချက်ခိုင်မာပြီး သန္နိဋ္ဌာန်ပြတ်သားတဲ့ ခေါင်းဆောင်တွေဟာ ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးရဲ့ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ၊ နိုင်ငံရေးရည်မှန်းချက်၊ ကရင်တော်လှန်ရေး အခြေခံ လမ်းစဉ်နှင့် လုပ်ငန်းစဉ် များကို အခြေခံပြီး နိုင်ငံရေး လုပ်ငန်းစဉ်၊ အုပ်ချုပ်ရေးလုပ်ငန်းစဉ် များနဲ့ စစ်ဖက်ရေးရာ အစီအမံများကို လိုအပ်သလိုချမှတ် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြပါတယ်။

လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေး (၇၆) နှစ်ကာလအတွင်း ဗမာမဟာလူမျိုးကြီးဝါဒီ ဗမာစစ်တပ်ဟာ စစ်ဆင်ရေးတွေကို ဆိုးသွမ်းယုတ်ညံ့တဲ့ နည်းလမ်းအမျိုးမျိုးနဲ့ အကောင်အထည်ဖော်ခဲ့တာတွေကြောင့် ကရင်လူမျိုးများနဲ့တကွ ပြည်သူလူထုများဟာ သေဆုံးရတာ၊ မုဆိုးမ၊ မိဘမဲ့ဖြစ်ရတာ၊ အိုးအိမ်ခြံမြေတွေ၊ ရပ်ရွာတွေကို စွန့်ခွာထွက်ပြေးခဲ့ရတာနဲ့ တကွတပြားစီ ဖြစ်ခဲ့ရတာတွေနဲ့ ကြုံတွေ့ခံစားခဲ့ရပါတယ်။ ဘဝတွေကို ပြန်လည်အစပြုနိုင်ဖို့ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံအများအပြားမှာ ခိုလှုံနေထိုင်ခဲ့ကြရပါတယ်။

**ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့**

**မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးရဲဘော်အပေါင်းတို့**

ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ လိုလားချက်များ ပြည့်ဝရရှိစေဖို့အတွက် ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး ခေါင်းဆောင်အဆက်ဆက်ဟာ နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းနဲ့ ဖြေရှင်းနိုင်ဖို့ကို ကြိုးစားနည်းလမ်းရှာခဲ့ကြပါတယ်။ သို့ပေမယ့်လည်း အုပ်ချုပ်သူ အဆက်ဆက်ဟာ အမြဲတမ်းလိုလို ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးနဲ့ ကရင်အမျိုးသားလှုပ်ရှားမှုကို ဖြိုချတိုက်ဖျက်ခြင်းနဲ့ပဲ တုန့်ပြန်ခဲ့ပါတယ်။ နိုင်ငံရေးပရိယာယ် အသွယ်သွယ်နဲ့ စစ်ရေးနည်းလမ်းတွေကိုပဲ ကျင့်သုံးခဲ့တာ ဖြစ်ပါတယ်။

ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့တော်လှန်ရေး (၇၆) နှစ်တာ ကာလအတွင်း ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး အနေနဲ့ နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းနဲ့ စစ်ရေးနည်းလမ်းတို့ဖြင့် အမြဲတစေ တော်လှန်တိုက်ပွဲဝင်နေခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ (၂၀၁၂) ခုနှစ်ကနေ (၂၀၂၁) ခုနှစ်ကာလအတွင်း ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး နဲ့ တိုင်းရင်းသားတော်လှန်ရေး လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းတချို့ဟာ နိုင်ငံရေးပြဿနာကို နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းနဲ့ ဆွေးနွေးအဖြေရှာနိုင်ဖို့အတွက် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးကို ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါတယ်။ “တနိုင်ငံလုံးပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ်” မှာ စစ်မက်ဖြစ်ပွားစေခဲ့တဲ့ နိုင်ငံရေးပြဿနာတွေကို နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းနဲ့ ဆွေးနွေးအဖြေရှာပြီး နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲတွေကနေ ရရှိတဲ့ နိုင်ငံရေးရလဒ်တွေနဲ့အညီ လွတ်လပ်ပြီး တန်းတူညီမျှမှုရှိကာ ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့် ရှိတဲ့ “ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု” ကို တည်ထောင်ကြမယ်ဆိုပြီး သဘောတူညီခဲ့ကြပါတယ်။ မည်သို့ပင်ဆိုစေကာမူ နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းဖြင့် ဆွေးနွေးအဖြေရှာမှုတွေမှာ အသိအမှတ်ပြုမှု၊ တန်းတူညီမျှမှု နဲ့ နိုင်ငံရေးပြဿနာကို ဖြေရှင်းအဖြေရှာလိုတဲ့ နိုင်ငံရေးစိတ်ဆန္ဒနဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စုစစ်စစ်ကို တည်ဆောက်လိုမှုတွေကို အုပ်ချုပ်သူတွေ အထူးသဖြင့် ဗမာ့စစ်တပ်ရဲ့ သဘောထားရပ်တည်ချက်တွေမှာ မတွေ့ရပါဘူး။

အာဏာလက်လွှတ်ရမှာကို စိုးရိမ်မှုနဲ့ နိုင်ငံကို “ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု” တည်ဆောက်မှာကို စိုးရိမ်မှုတွေကြောင့် ဗမာ့စစ်တပ်ဟာ မဟုတ်မမှန်တဲ့ အကြောင်းပြချက်တွေနဲ့ နိုင်ငံတော်အာဏာကို ၂၀၂၁ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၁) ရက်နေ့မှာ ထပ်မံသိမ်းယူခဲ့ပါတယ်။ ရွေးကောက်ခံရတဲ့ ခေါင်းဆောင်တွေကိုလည်း ထိန်းသိမ်းခဲ့ပါတယ်။ ပြည်သူ့လူထုနဲ့လူငယ်ထုတရပ်လုံးက စစ်တပ်အာဏာသိမ်းတာကို ဆန့်ကျင်ကြောင်း တခဲနက် ဖော်ပြခဲ့ကြပါတယ်။ ဗမာ့စစ်တပ်က ဆန့်ကျင်မှုကို အကြမ်းမဖက်တဲ့ နည်းလမ်းနဲ့ ဆန္ဒဖော်ထုတ်ခဲ့ကြတဲ့ ပြည်သူတွေကို လက်နက်အင်အား အားကိုးနဲ့ နည်းလမ်းမျိုးစုံ အကြမ်းဖက် နှိမ်နင်းပစ်ခတ်သတ်ဖြတ်ခဲ့ပါတယ်။ ပြည်သူ့လူထုတွေ၊ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းတွေ၊ လူငယ်လူရွယ်တွေဟာ တိုင်းရင်းသားတော်လှန်ရေးအဖွဲ့အစည်းတွေရဲ့ နယ်မြေတွေထဲကို ထွက်ပြေးခိုလှုံခဲ့ရပါတယ်။ ကရင်အမျိုးသား

အစည်းအရုံးနယ်မြေအတွင်းကို ခိုလှုံဝင်ရောက်လာတဲ့ ပြည်သူလူထု၊ နိုင်ငံဝန်ထမ်း နဲ့ လူငယ်လူရွယ် အရေအတွက်ဟာ မနည်းလှပါဘူး။

ဗမာစစ်တပ်ကနေ နိုင်ငံ့အာဏာကို အဓမ္မသိမ်းပိုက်လိုက်တာဟာ ဒီနိုင်ငံရဲ့ ပြဿနာတွေကို နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းနည်း အဖြေရှာမယ့်နည်းလမ်းကို ဖျက်ဆီးလိုက်တာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီမိုကရေစီဝါဒကို ကျောခိုင်းဖျက်ဆီးလိုက်တာဖြစ်ပြီး စစ်အာဏာရှင်အုပ်ချုပ်ရေး နှင့် လမ်းစဉ်ကို ကျင့်သုံးလိုက်တာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဗမာစစ်အာဏာရှင်တွေရဲ့ ဒီနိုင်ငံကို ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု အဖြစ် တည်ဆောက် လိုခြင်း လုံးဝ မရှိဘူးဆိုတာကို ကွက်ကွက်ကွင်းကွင်း ဖော်ပြလိုက်တာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဗမာစစ်တပ်ရဲ့ အာဏာ နဲ့ အကျိုးစီးပွားကို နည်းနည်းလေးမှ အထိခိုက် အပွန်းပဲ့မခံနိုင်တာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ စစ်တပ်အတွက် နိုင်ငံကို နိုင်ငံရေးမှာ ဦးဆောင်ချုပ်ကိုင်နိုင်တဲ့ အခွင့်အာဏာ အခိုင်အမာ ပေးအပ်ထားတဲ့ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေကို ဆက်လက် ကိုင်စွဲနေတာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

လွန်ခဲ့သော အချိန်ကာလတွေမှာ အုပ်ချုပ်ခဲ့တဲ့ ဗမာစစ်တပ်ဟာ ဝံသာနုမျိုးချစ်စိတ်ဓာတ်ကို အသုံးပြုပြီး ဗမာလူမျိုးတွေကို ဖက်ဒရယ်ဝါဒ ဟာ ခွဲထွက်ရေး ပဲ ဆိုပြီး မှိုင်းတိုက်ခဲ့တယ်။ နိုင်ငံ့အာဏာကို အတင်းအဓမ္မလုယူပြီး စစ်တပ်ကြီးစိုးရေး တည်ဆောက်ကာ စစ်အုပ်ချုပ်ရေးကို ပုံစံအမျိုးမျိုးနဲ့ တည်ဆောက်ခဲ့ကြပါတယ်။ ပြည်သူလူထုတွေ အထူးသဖြင့် ဗမာတွေအနေနဲ့ စစ်တပ်ရဲ့ သပ်လျှိုသွေးခွဲ မှိုင်းတိုက်မှုနဲ့ မဟာလူမျိုးကြီးဝါဒတွေကြောင့် “ဖက်ဒရယ်” ဆိုတဲ့ ဝေါဟာရဟာ ကြောက်စရာ ဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။ ဒီနေ့ဒီအချိန်မှာတော့ ပြည်သူလူထုတွေနဲ့ ဗမာလူမျိုး လူထုလူတန်းစားအားလုံးနဲ့အတူ နိုင်ငံ ဝန်ထမ်းတွေနဲ့ လူငယ်တွေဟာ ဗမာစစ်တပ်ရဲ့ နိုင်ငံရေးရည်မှန်းချက်ဒီ လုပ်ငန်းစဉ်တွေကို သိမြင်နားလည် သဘောပေါက်နေကြပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနိုင်ငံရဲ့ စစ်မှန်တဲ့ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုတွေ ရရှိဖို့နဲ့ လူမျိုး တွေအကြား ရင်ကြားစေ ချစ်ကြည်ရင်းနှီးနိုင်ဖို့အတွက်ဆိုရင် စစ်အာဏာရှင် အုပ်ချုပ်ရေးကို အဆုံးသတ် ပြီး “ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု” တည်ဆောက်သွားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ စစ်အာဏာရှင်ကို နိုင်ငံရေး နည်းလမ်းနဲ့သာမက စစ်ရေးနည်းလမ်းနဲ့လည်း ဆန့်ကျင်ရင်ဆိုင် တိုက်ပွဲဝင်နေကြပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ “ပြည်သူ့ ကာကွယ်ရေးတပ် (PDF)” တွေဟာ အသွင်သဏ္ဍာန်အမျိုးမျိုးနဲ့ လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေး တိုက်ပွဲကို ဆင်နွှဲနေကြပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ စစ်ပွဲတွေဟာ မြို့ကြီးပြကြီး နဲ့ နိုင်ငံတန်တလျားမှာ ဖြစ်ပွားနေပြီ ဖြစ်ပါတယ်။

ဗမာစစ်တပ်ရဲ့ နိုင်ငံ့အာဏာကို အဓမ္မလုယူသိမ်းပိုက်ခဲ့ပေမယ့် တနိုင်ငံလုံးကို အုပ်ချုပ်နိုင်စွမ်း မရှိတော့ပါဘူး။ တိုင်ရင်းသားလူမျိုးတွေနဲ့ ပြည်သူလူထုတွေက ကဏ္ဍပေါင်းစုံ နေရာပေါင်းစုံကနေ တော်လှန်ဆန့်ကျင်နေလို့ သူ့ရဲ့စိုးမိုးနယ်မြေတွေဟာ လျော့နည်းသထက် လျော့နည်းလာနေပါတယ်။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများနဲ့ ပြည်သူလူထုများရဲ့ တော်လှန်ရေးတပ်ဖွဲ့များဟာ စစ်စခန်းတွေ၊ စစ်ဌာနချုပ်တွေ၊

နယ်မြေတွေကို တက်ရောက်သိမ်းပိုက်ပြီး အကြီးအကျယ် အောင်ပွဲခံနေပြီဖြစ်ပါတယ်။ ဗမာစစ်တပ်ရဲ့ အောက်ခြေစစ်သားတွေသာမက အရာရှိကြီးတွေပါ စစ်မြေပြင်မှာ သုံးပန်းအဖြစ် လက်ရဖမ်းဆီးခြင်း ခံနေရတာ၊ တိုက်ပွဲဝင်စိတ်များ ပျောက်ဆုံးပြီး စစ်မြေပြင်မှ ကိုယ်လွတ်ရုန်းကာ တော်လှန်ရေးတပ်ဖွဲ့များ နှင့် ပူးပေါင်းလာနေတာတွေဟာ အမြောက်အမြား ပိုမိုဖြစ်ပွားလာနေပါတယ်။ ဗမာစစ်တပ်ဟာ မြို့ကြီး တချို့ကိုသာ ထိန်းချုပ်နိုင်တော့တာ ဖြစ်ပါတယ်။ စစ်တပ်ရဲ့ နိုင်ငံအာဏာ အဓမ္မလုယူသိမ်းပိုက်မှုကို နိုင်ငံ တကာကလည်း လက်မခံဘဲ တရားဝင် အစိုးရအဖြစ် အသိအမှတ် မပြုကြပါဘူး။ စီးပွားရေး ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်တာတွေ၊ နိုင်ငံတွင်း ငွေ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံတာတွေ ရပ်ဆိုင်းကုန်ပြီး နိုင်ငံစီးပွားရေးဟာလည်း ကျုံ့ဝင် နေပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ စစ်ပွဲတွေနဲ့ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုတွေကြောင့် တနိုင်ငံလုံးမှာရှိတဲ့ ပြည်သူတွေဟာ လုံခြုံဖို့အတွက် နေရပ်ကနေ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်နေရပြီး ပြည်တွင်းနေရပ်စွန့်ခွာသူ (၄) သန်းကျော် နဲ့ အရေးပေါ် ကူညီထောက်ပံ့မှု လိုအပ်နေတဲ့သူတွေဟာ သန်း (၂၀) နီးပါး ရှိနေပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ ကူးသန်း ရောင်းဝယ်ရေးတွေ၊ ပို့ဆောင်ဆက်သွယ်ရေးလုပ်ငန်းတွေကို ပုံမှန် မလုပ်ဆောင်နိုင်တာကြောင့် ငွေကြေးဖောင်းပွတာ၊ ကုန်ဈေးနှုန်း အလွန်အမင်း မြင့်တက်လာတာတွေ ဖြစ်နေပြီး ပြည်သူလူထုအနေနဲ့ ဘဝရပ်တည်ရေးအတွက် အခက်အခဲ ကြီးမားစွာ ကြုံတွေ့နေရတာကို နေရာအနှံ့ မြင်တွေ့နေရပါတယ်။ ပြည်သူလူထုတွေ ဘယ်လောက်ပဲ ဒုက္ခဆင်းရဲတွင်းရောက်ရောက်၊ တွန်းလှန်ဆန့်ကျင်သူတွေ ဘယ်လောက်ပဲများများ ဗမာစစ်တပ်ဟာ ဂရုမစိုက်ပဲ နည်းမှန်လမ်းမှန်နဲ့ ပြေလည်အောင်ဖြေရှင်းဖို့လည်း မလုပ်ပါဘူး။ ရှိတဲ့ စစ်အင်အားနဲ့ပဲ စစ်ရေးအရ တော်လှန်တိုက်ခိုက်မှုတွေကို ဖြိုခွင်းဖို့အတွက်ရန်သာ ကြိုးစားနေတာဖြစ်ပါတယ်။ ဆက်လက်ရပ်တည်နိုင်ဖို့အတွက် လေတပ်ကို အသုံးချပြီး တိုက်လေယာဉ်တွေနဲ့ စစ်ရေးအသာစီးရဖို့ကိုပဲ လုပ်ဆောင်နေတာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီထက်ဆိုးတာက အာဏာကို ခိုင်ခိုင်မာမာနဲ့ ရေရှည်ချုပ်ကိုင်နိုင်ဖို့ တနိုင်ငံလုံး ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပဖို့ ပြင်ဆင်နေပြီး နိုင်ငံ တကာအမြင်မှာ တရားဝင်အစိုးရအနေနဲ့ အသိအမှတ်ပြုခံရနိုင်ဖို့အတွက် ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလို ပြင်ဆင် ဆောင်ရွက်နေတာဟာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ တည်တံ့နေဖို့နဲ့ စစ်တပ်ကြီးစိုးမှု အမြဲတမ်း ရရှိနေဖို့ အတွက်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကို ကျနော်တို့ လက်မခံပါဘူး။ ကျနော်တို့အားလုံး အတူတကွ ဆန့်ကျင်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

၁၉၅၆ ခုနှစ်ကတည်း ကရင်တော်လှန်ရေး ရည်မှန်းချက်ဟာ ဒီနိုင်ငံကို ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စုစစ်စစ် အဖြစ် တည်ဆောက်သွားဖို့ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီရည်မှန်းချက်ဟာ ကရင်တမျိုးသားလုံးနဲ့ ကရင်အဖွဲ့အစည်းများအားလုံးရဲ့ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ အကျိုးစီးပွားအတွက် လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်နေတာ နဲ့လည်း ကိုက်ညီပါတယ်။ ထို့အတူပဲ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများနဲ့ ပြည်သူလူထု တရပ်လုံးရဲ့ အကျိုးစီးပွားနဲ့

ကြီးပွားတိုးတက်မှုနဲ့လည်း သက်ဆိုင်နေပါတယ်။ အဲဒါအပြင် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများအတွက် အကျိုးရှိတဲ့ လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်မှုလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီရည်မှန်းချက်အတွက် တိုက်ပွဲဝင် လုပ်ဆောင်ခဲ့ပြီး ဒီရည်မှန်းချက် အောင်မြင်ပြည့်ဝဖို့အတွက် ဒီနိုင်ငံရဲ့ နိုင်ငံရေးအခြေအနေနဲ့ ကိုက်ညီတဲ့ ကိုယ်ပိုင် ပြဋ္ဌာန်းခွင့် အပြည့်အဝရှိတဲ့ ပြည်နယ်များ၊ လူမျိုးအခြေပြုပြည်နယ်များ နဲ့ ပါဝင်ဖွဲ့စည်းထားတဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စုအဖြစ် တည်ဆောက်သွားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်ထောင်စု စစ်စစ်ကို အောက်ခြေမှတစ်ဆင့် အထက်သို့ တည်ဆောက်ခြင်းဖြင့် ပြည်နယ်အားကောင်းခြင်းမှ သည် ပြည်ထောင်စု တည်တံ့ခိုင်မာဖို့အတွက်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ကော်သူးလေ ကရင်ပြည်ကို တည်ထောင်ရမည် ဖြစ်ပြီး ဖက်ဒရယ် ပြည်ထောင်စုကို လူမျိုးအခြေပြုပြည်နယ်များနှင့် အခြားပြည်နယ်များဖြင့် တည်ထောင်သွားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

**ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့**

**မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးရဲဘော်အပေါင်းတို့**

ကရင်တော်လှန်ရေးဟာ ကရင်တမျိုးသားလုံးရဲ့ တော်လှန်ရေး ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်တမျိုးသားလုံး နဲ့ သက်ဆိုင်တဲ့ အလုပ်လည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ လိုလားချက်တွေ ပြည့်ဝရရှိဖို့အတွက် ကရင်တမျိုးသားလုံးရဲ့ တာဝန်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်တော်လှန်ရေး အောင်မြင်မှုအတွက် အခြေခံ အကျဆုံး ကတော့ ကရင်တမျိုးသားလုံးရဲ့ စည်းလုံးညီညွတ်မှု၊ လိုလားချက် နဲ့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးများ စည်းစည်းလုံးလုံး ရဲရဲရင့်ရင့်နဲ့ ကျရာကဏ္ဍမှာ ပါဝင်လှုပ်ရှားဆောင်ရွက် သွားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ထို့အတူပဲ ဒီတာဝန်ဟာ ကရင်လူမျိုးတွေအတွက် လုပ်ဆောင်နေတဲ့ ကရင်လူမျိုး အဖွဲ့အစည်းတွေလို့ မိမိကိုယ်ကို သတ်မှတ်ထားတဲ့ ကရင်လူမျိုးအဖွဲ့အစည်းများအားလုံးလည်း တာဝန် ရှိပါတယ်။ အထူးသဖြင့် ကရင်လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများအားလုံး လက်တွဲဆောင်ရွက်သွားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်ကံကြမ္မာ ကရင်ဖန်တီးဖို့ရန်မှာ ကညီတမျိုးသားလုံးရဲ့ လက်ထဲမှာ ရှိပါတယ်။ ကရင် တမျိုးသားလုံးရဲ့ ကံကြမ္မာကို အာမခံနိုင်တာက ကရင်တွေရဲ့ စည်းလုံးညီညွတ်မှုပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးရဲ့ အဓိက နိုင်ငံရေးရည်မှန်းချက်ဟာလည်း ဒီနိုင်ငံမှာရှိတဲ့ ပြည်သူလူထု လူမျိုးများအားလုံးရဲ့ အကျိုးစီးပွားအတွက်ပဲဖြစ်လို့ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများနဲ့ နိုင်ငံရေး အဖွဲ့အစည်းများနဲ့လည်း လက်တွဲဆောင်ရွက်သွားဖို့အတွက် လိုအပ်ပါတယ်။

ဒီနေ့မှာ ဒီနိုင်ငံနဲ့ သက်ဆိုင်တဲ့ အဖွဲ့အစည်းအားလုံးကို ကျနော် အသိပေးဖော်ပြလိုတာကတော့ ဒီနိုင်ငံရဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ ကြီးပွားတိုးတက်ရေးအတွက် နည်းလမ်းတစ်ခုထဲရှိပြီး အဲဒါကတော့ စစ်အာဏာရှင်

နဲ့ မည်သည့် အာဏာရှင်စနစ် အုပ်ချုပ်မှုမျိုးကိုမဆို အဆုံးသတ်ပြီး ဒီနိုင်ငံကို လူမျိုးများနဲ့ ပြည်သူများအားလုံး ဒီမိုကရေစီအခွင့်အရေး၊ လွတ်လပ်မှု၊ အမျိုးသားတန်းတူညီမျှမှု နဲ့ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့် ရှိတဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စုအဖြစ် တည်ဆောက်သွားဖို့ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ထို့အတူပဲ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံ များနဲ့ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများကို ဖော်ပြတောင်းဆိုလိုတာကတော့ ဒီနိုင်ငံ ငြိမ်းချမ်းဖို့နဲ့ နိုင်ငံရေးပဋိပက္ခတွေကို ပြေလည်အောင်ဖြေရှင်းနိုင်အောင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများနှင့် ပြည်သူ့အဖွဲ့အစည်းများအားလုံးကို ကဏ္ဍအလိုက်၊ နေရာဒေသအလိုက် ဒီနိုင်ငံရဲ့ ရေခံမြေခံ ပကတိ အခြေအနေနဲ့ အညီ ကိုက်ညီသင့်လျော်စွာ ကူညီဆောင်ရွက်ပေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

**ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့**

**မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးရဲဘော်အပေါင်းတို့**

နိဂုံးချုပ်အနေနဲ့ ကရင်တော်လှန်ရေး (၇၆) နှစ် ပြည့်မြောက်တဲ့နေ့မှာ ကျနော်တို့ နိုင်ငံကို ဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု အင်္ဂါရပ်နဲ့ တည်ဆောက်သွားရမယ်လို့ ပြောလိုပါတယ်။ ဒီပြည်ထောင်စုဟာ အမျိုးမျိုးသော အာဏာရှင်စနစ် အုပ်ချုပ်ရေးပုံစံများအားလုံးနဲ့ လွတ်ကင်းနေရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီ ပြည်ထောင်စုဟာ လူမျိုးများနဲ့ ပြည်သူလူထုအားလုံးရဲ့ အကျိုးစီးပွား ရေရည်တည်တံ့ခိုင်မြဲဖို့အတွက် အာမခံပေးနိုင်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီပြည်ထောင်စုဟာ နောက်မျိုးဆက် တဆက်ပြီးတဆက်အတွက် ငြိမ်းချမ်းရေး နဲ့ လူနေမှုဘဝ တိုးတက်မြင့်မားမှုတွေကို ကဏ္ဍအစုံမှာ လက်ဆင့်ကမ်း အမွေ ပေးအပ်နိုင်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနိုင်ငံနဲ့ သက်ဆိုင်တဲ့ အဖွဲ့အစည်းတွေအားလုံး၊ ကရင်လူမျိုးအဖွဲ့အစည်းတွေ အားလုံးနဲ့ တိုင်းရင်းသား လူမျိုးများ ပြည်သူလူထုများအားလုံး အနာဂတ် တော်လှန်ရေးလှုပ်ရှားမှုမှာ စည်းလုံး ညီညွတ်မှု၊ စိတ်အား ထက်သန်ဝမ်းမြောက်မှုတွေနဲ့ အားသွန်ခွန်စိုက် ဆက်လက်တော်လှန် တိုက်ပွဲ ဝင်ကြပါစို့ လို့ ကရင်တော်လှန်ရေး (၇၆) နှစ်ပြည့်နေ့မှာ တိုက်တွန်းနှိုးဆော်ရင်း ဆုတောင်းမေတ္တာ ပို့သပါတယ်။

ကျေးဇူးတင်ပါတယ်

\*\*\*\*\*